



De los fusiles a las urnas. FET-JONS antes las elecciones municipales (non natas) de 1946 . [

Centro de Estudios Políticos y Constitucionales,
2020-02-17

[info:eu-repo/semantics/article](#) [info:eu-repo/semantics/publishedVersion](#)

Analítica

This paper deals with the process through which Falange got involved in the organization of the elections to the representatives of the family heads at the councils, whose celebration was initially set by the Government by March 1946. The empirical basis of the work is based on records housed in the Archivo General de la Administración and coming from two institutional bodies of FET-JONS: the Vicesecretaría General de Ordenación Social and the provincial headquarters of the Movement. The information obtained from these primary sources is inserted in the framework of the adaptation of FET-JONS and the regime itself to the new international community that emerged from the defeat of the Axis powers in 1945. In addition, this information is used to describe in detail the mechanisms articulated by the Falange to intervene in all phases of the organization of the aforementioned elections. The paper concludes that, despite the difficulties it went through since mid-1945, Falange did not remain passive faced with the 1946 electoral call. On the contrary, it reacted immediately with the aim of not being negatively affected by those elections and, at the same time, taking advantage of them to consolidate its power. The Spanish Trade Union Organization was in charge of carrying out this intervention. The way it coped with such a task showed that, by the end of 1945, the Party enjoyed a powerful institutional apparatus perfectly rooted within the regime and with great coordination between national and peripheral bodies.

This paper deals with the process through which Falange got involved in the organization of the elections to the representatives of the family heads at the councils, whose celebration was initially set by the Government by March 1946. The empirical basis of the work is based on records housed in the Archivo General de la Administración and coming from two institutional bodies of FET-JONS: the Vicesecretaría General de Ordenación Social and the provincial headquarters of the Movement. The information obtained from these primary sources is inserted in the framework of the adaptation of FET-JONS and the regime itself to the new international community that emerged from the defeat of the Axis powers in 1945. In addition, this information is used to describe in detail the mechanisms articulated by the Falange to intervene in all phases of the organization of the aforementioned elections. The paper concludes that, despite the difficulties it went through since mid-1945, Falange did not remain passive faced with the 1946 electoral call. On the contrary, it reacted immediately with the aim of not being negatively affected by those elections and, at the same time, taking advantage of them to consolidate its power. The Spanish Trade Union Organization was in charge of carrying

out this intervention. The way it coped with such a task showed that, by the end of 1945, the Party enjoyed a powerful institutional apparatus perfectly rooted within the regime and with great coordination between national and peripheral bodies

<https://rebiunoda.pro.baratznet.cloud:28443/OpacDiscovery/public/catalog/detail/b2FpOmNlbGVicmF0aW9uOmVzLmJhcmF0ei5yZW4vMjg4Njc5NzQ>

Título: De los fusiles a las urnas. FET-JONS antes las elecciones municipales (non natas) de 1946 . electronic resource]

Editorial: Centro de Estudios Políticos y Constitucionales 2020-02-17

Tipo Audiovisual: Elections; dictatorship; Francoism; fascism; Falange Elecciones; dictadura; franquismo; fascismo; Falange

Variantes del título: From the rifles to the polls. FET-JONS before the (non natas) municipal elections of 1946

Documento fuente: Historia y Política; Vol. 42 (2019): Redes transnacionales del anarquismo en América: los militantes y sus publicaciones; 269-296

Nota general: text/html text/html application/xml

Restricciones de acceso: Open access content. Open access content star

Condiciones de uso y reproducción: Derechos de autor 2020 Historia y Política

Lengua: Spanish

Enlace a fuente de información: Historia y Política; Vol. 42 (2019): Redes transnacionales del anarquismo en América: los militantes y sus publicaciones; 269-296 1989-063X 1575-0361

Otras relaciones: <https://revistas.ucm.es/index.php/HPOL/article/view/67723/4564456552977> <https://revistas.ucm.es/index.php/HPOL/article/view/67723/4564456552978> <https://revistas.ucm.es/index.php/HPOL/article/view/67723/4564456552979> /*ref*/ Braga da Cruz, M. (1988). O partido e o estado no salazarismo. Lisboa: Presença /*ref*/ /Cue, G. (1977). Las elecciones sindicales. Historia 16, 2, 94-108 /*ref*/ Domper Lasús, C. (2017). El partido único y las elecciones en la España franquista. Un análisis local a través del caso de Aragón, 1948-1973. Historia 396, 7 (2), 399-428 /*ref*/ Giménez Martínez, M. Á. (2012). Las Cortes Españolas en el régimen de Franco: nacimiento, desarrollo y extinción de una cámara orgánica. Madrid: Congreso de los Diputados /*ref*/ Jessen, R. y Richter, H. (2011). Non-Competitive elections in 20th Century dictatorships: some questions and general considerations. En R. Jessen y H. Richter (eds.). Voting for Hitler and Stalin. Elections Under 20th Century Dictatorships (pp. 9-36). Frankfurt: Campus Verlag /*ref*/ Marín, M. (2013a). Falange y poder local. En M. Á. Ruiz Carnicer (ed.). Falange. Las culturas políticas del fascismo en la España de Franco, 1936-1975 (pp. 231-252). Zaragoza: Institución 'Fernando el Católico' /*ref*/ Marín, M. (2013b). Los gobernadores civiles del franquismo, 1936-1963. Historia y Política, 29, 269-299 /*ref*/ Marín, M. (2000). Els ajuntaments franquistes a Catalunya : política i administració municipal, 1938-1979. Lleida: Pages. Martínez Ovejero, A. (2008). La Falange convoca elecciones! Las elecciones sindicales de 1944, significación política general del primer proceso electoral del franquismo, desde la realidad de una ciudad industrial y minera como Cartagena. En C. Navajas Zubeldia y D. Iturriaga Barco (coords.). Crisis, dictaduras, democracias. Actas del I Congreso Internacional de Historia de Nuestro Tiempo (pp. 191-208). Logroño: Universidad de La Rioja /*ref*/ Miranda, J. A. y Pérez, J. F. (1992). Actitudes falangistas ante las elecciones municipales (1948-1957). Anales de la Universidad de Alicante. Historia Contemporánea, 8-9, 139-147 /*ref*/ Molinero, C. e Ysas, P. (2008). La anatomía del franquismo. De la supervivencia a la agonía, 1945-1977. Barcelona: Crítica /*ref*/ Moreno Fonseret, R. (ed.) (2003). Plebiscitos y elecciones en las dictaduras del sur de Europa (siglo xx). Alcoy: Marfil /*ref*/ Reis Santos, J. (2011). Salazar e as eleições. Un estudo sobre as eleições gerais de 1942. Lisboa: Assembleia da República /*ref*/ Rodríguez Barreira, Ó. (2007). Poder y actitudes sociales durante la postguerra en Almería (1939-1953). Almería: Universidad de Almería /*ref*/ Ruiz Carnicer, M. Á. (1999). Falange en la penumbra: FET y de las JONS entre la rebelión y la resignación, 1945-1951. En Tiempos de silencio: actas del IV Encuentro de Investigadores del Franquismo (pp. 257-264). Valencia: Fundació d'Estudis i Iniciatives Sociolaborals /*ref*/ Sanz Hoya, J. (2010). Jerarcas, caciques y otros camaradas. El estudio de los

poderes locales en el primer franquismo. Historia del Presente, 15, 9-26 /*ref*/Sanz Hoya, J. (2013). Falangismo y dictadura. Una revisión de la historiografía sobre el fascismo español. En M. Á. Ruiz Carnicer (ed.). Falange. Las culturas políticas del fascismo en la España de Franco, 1936-1975 (pp. 25-60). Zaragoza: Institución 'Fernando el Católico' /*ref*/Sanz Hoya, J. (2014). El asalto falangista a los gobiernos civiles. La política de unión de los cargos de gobernador y jefe provincial de FET-JONS (1938-1945). Alcores, 18, 193-212 /*ref*/Sanz-Orrio Arraiza, E. (2009). Fermín Sanz-Orrio. Luchador por la justicia social. Astorga: Editorial Akrón; CSED /*ref*/Swearer, H. R. (1961). The Functions of Soviet Local Elections. Midwest Journal of Political Science, 5, 129-149. Disponible en: <https://doi.org/10.2307/2109266> /*ref*/Thomàs, J. M. (2001). La Falange de Franco. Fascismo y fascistización en el régimen franquista (1937-1945). Barcelona: Plaza y Janés

Baratz Innovación Documental

- Gran Vía, 59 28013 Madrid
- (+34) 91 456 03 60
- informa@baratz.es